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DAGSORDEN 

 

Ældrerådet har i 2011 holdt 12 årlige møder og dagsordenen har indeholdt 

mange og væsentlige sager på kommunens ældreområde. Møderne har 

skiftevis været afholdt i den vestlige- og i den østlige del af kommunen. 

 

Der har været sagsemner som: 

1. Godkendelse af dagsordenen for aktuelle møder 

2. Ældrepolitik i Norddjurs Kommune 

3. Sundhedspolitik i Norddjurs Kommune 

4. Budget 2012 for Norddjurs Kommune 



5. Sagsbehandlingsfrister på ældreområdet 

6. Ældrebolighandlingsplanen for nye ældreboligcentre 

7. Etablering af frivilligcenter i Norddjurs Kommune 

8. Udmøntning af sundhedspulje 

9. Kvalitetsstandarder til høring 

10. Tilsynsrapporter til høring 

11. Orientering om møder m.v. siden sidst 

12. Kommende møder 

13. Næste møde – Aftale om tid og sted 

 

Ad. 1. 

Ved mødernes begyndelse tager ældrerådet stilling til indhold i 

dagsordenen og godkender denne. 

 

Ad. 2. 

Ældrepolitik i Norddjurs Kommune. 

I brev af 16. december 2009 opfordrede ældrerådet kommunalbestyrelsen 

til at udarbejde en ældrepolitik, der kunne danne grundlag for servicen 

overfor de ældre borgere i kommunen. 

I begyndelsen af 2010 godkendte kommunalbestyrelsen et kommissorium 

for udarbejdelse af en ældrepolitik i kommunen. Der blev nedsat en 

arbejdsgruppe med administrationsmedlemmer fra ældreområdet, 2 

medlemmer udpeget af ældrerådet samt 1 medlem udpeget af 

handicaprådet. 

I marts måned 2011 godkendte ældrerådet forslag til teksterne i 

ældrepolitikken, og endelig i mødet i november blev layout til 



ældrepolitikken godkendt med forslag om mindre ændringer vedrørende 

læsevenligheden.  Kommunalbestyrelsen har i sit møde i december 2011 

godkendt ældrepolitikken. 

 

Ad. 3. 

Sundhedspolitik. 

Norddjurs Kommune vedtog i 2008 sin første sundhedspolitik. Politikken 

skal nu revideres, og sundhedsafdelingen har derfor udarbejdet et forslag 

til kommissorium og tidsplan for det kommende arbejde med 2. 

generations sundhedspolitik. 

Ældrerådet behandlede sagen i sit møde i november 2011 og tog 

kommissoriet til efterretning, men foreslog samtidig, at der blandt de 

foreslåede arbejdsgrupper udpeges en arbejdsgruppe omhandlende 

”Sundhed i alderdommen”. Rådet finder det er vigtigt også at sætte fokus 

på ældres sundhed, så man herigennem gør dem mere selvhjulpne. 

 

Ad. 4. 

Budget 2012 og frem på ældreområdet. 

Ældrerådet er meget opmærksom på de kommende års budgetter. Rådet 

lægger stor vægt på det årlige dialogmøde med voksen- og plejeudvalget, 

hvor indtægter og udgifter på ældreområdet bliver gennemgået og drøftet. 

I disse forhandlinger belyses baggrunden for udgifternes stigning og/eller 

fald. Det er værd at bemærke, at udgiftsniveauet på ældreområdet er lavt i 

forhold til sammenligningskommunerne i Region Midtjylland. 

I disse drøftelser indgår de nye måder at tænke hjemmehjælp på, hvor 

modtageren af hjemmehjælpen søges inddraget i hjemmets gøremål, 



ligesom der er opmærksomhed på, hvordan moderne teknologi kan 

indføres. 

Sygehusaftalen med Region Midtjylland har en betydelig plads i budgettet. 

Kommunen vil tilstræbe færre udgifter i forbindelse med 

sygehusindlæggelser gennem samarbejde med praktiserende læger og 

etablering af akutpladser, hvor behandlingen kan holdes hjemme i 

kommunen. Ifølge aftalen betaler kommunen 14.000 kr. pr. indlæggelse, 

medens regionen afholder udgiften til liggedagene på sygehusene. 

 

Ad. 5. 

Kortere sagsbehandlingstider. 

Det har været afgørende for ældrerådet at anbefale korte 

sagsbehandlingstider. Kommunens ældreafdeling har drøftet mulighederne 

herfor, og via voksen- og plejeudvalget nedsat sagsbehandlingstiderne til 

gavn for borgerne, der venter på afgørelser i deres sager. Dette hilser 

ældrerådet velkommen i sit høringssvar. 

 

Ad. 6. 

Ældrebolighandlingsplanen. 

Det største ældreboligbyggeri i Norddjurs Kommunes historie har fundet 

sted i 2010 og 2011. 

Der er i ældreboligbyggeriets første fase opført nye plejecentre og sket 

renovering af ældrevenlige boliger. 

Digterparken er opført og indviet med 82 boliger, heraf 16 

aflastningspladser. Her er beboerne overflyttet fra Hedebo-Centret og 

Lyngbygård. Disse to plejehjem er nedlagt. 



Glesborg Plejecenter med 60 boliger er færdigbygget og indviet. Her 

kommer beboerne fra Nørrevang i Rimsø og Vestervang i Ørum. 

Violskrænten er nyopført med 84 boliger. Den vil blive indviet i februar 

måned 2012, efter at de sidste lejligheder er færdiggjorte. Beboerne 

kommer fra det Gl. Violskrænten, der er nedrevet, fra Kærnehuset i 

Posthaven og fra Grønnegården samt fra egne hjem. 

Skovstjernen med 40 boliger er opført som erstatning for boligerne ved 

Trekanten i Fuglsang. Her er der tale om psykisk og fysisk handicappede 

borgere. 

Der er ultimo november måned taget første spadestik til 2. etape byggerier 

med 26 boliger ved Møllehjemmet i Auning, og Ny Grønnegården med 42 

boliger. 

Voldby Plejehjem nedlægges, og beboerne flytter til Vestervang i Ørum, 

når ombygningen her bliver færdig, hvor der indrettes 2 rums boliger. 

Det glæder ældrerådet, at der med disse byggerier og renoveringer nu 

tilbydes moderne 2 rums boliger, således at kommunen lever op til kravene 

om gode, moderne og sunde boliger for svage ældre. 

 

Ad. 7. 

Etablering af frivilligcenter. 

Kommunalbestyrelsen har i forbindelse med vedtagelsen af budget 2012 

besluttet at benytte en del af Hedebo-Centret til et frivillighus for hele 

Norddjurs Kommune, hvor foreninger og frivillige, der har et socialt sigte, 

kan få husly. 



Det er Socialministeriets mål at etablere et frivilligcenter i alle kommuner, 

og hvert år udmelder ministeriet en pulje til etableringen, konsulentbistand 

og grundfinansiering. 

I ældrerådets høringssvar tilslutter vi os foreløbig de tanker, der ligger 

omkring etablering af et frivilligcenter i de lokaler, der er blevet ledige ved 

fraflytning fra Hedebo-Centret til Digterparken, og træningsfaciliteterne til 

Posthaven.  

Ældrerådet lægger stor vægt på, at det frivillige arbejde, der udføres på 

ældreområdet m.v., støttes mest muligt og ser frem til dialogmøder om den 

konkrete udformning af beslutningen. 

 

Ad. 8. 

Udmøntning af sundhedspulje. 

Sundhedsafdelingens budget i 2012 er på  3.575.503 kr., hvoraf 3.161.290 

kr. er bundet til afdelingens faste udgifter. Der er således 414.213 kr. til 

fordeling på forskellige sundhedsaktiviteter. 

Beløbet foreslås fordelt med 25.000 kr. til afholdelse af sundhedsugen, 

219.213 kr. til uddannelse af sundhedspersonale, vægtstophold og 

rygestoptilbud, og endelig 170.000 kr. til tobaksforebyggelsesindsats. 

Ældrerådet tog i sit høringssvar fordelingen til efterretning, med 

bemærkning om, at der burde afsættes et beløb til uddannelse og 

efteruddannelse af motionsvenner. Et forsøg i 2011 har vist sig som en stor 

succes, hvor ældre borgere gennem motion har holdt deres fysik vedlige. 

 

 

 



Ad. 9. 

Kvalitetsstandarder på ældreområdet samt handicap- og 

psykiatriområdet. 

Ældrerådet har haft følgende kvalitetsstandarder til høring i 2011: 

1. Forslag til revideret kvalitetsstandard for merudgifter § 100 

2. Revideret kvalitetsstandard for ledsageordning § 97 

3. Kvalitetsstandard for § 114 støtte til køb af bil 

4. Kvalitetsstandard for tilbud om rusmiddelbehandling 

5. Sagsbehandlingsfrister i myndighedsafdelingens voksenteam 

6. Sagsbehandlingsfrister på ældreområdet 

7. Kvalitetsstandard for omsorgstandpleje 

8. Kvalitetsstandard for specialtandpleje 

9. Kvalitetsstandard for § 85 bostøtte til hjemmeboende borgere 

10. Kvalitetskrav til leverandører af madservice under fritvalgsordningen 

11. Kvalitetskrav til leverandører af hjemmehjælp under fritvalgsordnin-

gen 

12. Kvalitetsstandard for sygeplejeydelser 

13. Kvalitetsstandard for uddelegering af sygeplejeydelser 

14. Kvalitetsstandard for hjælpemidler 

15. Kvalitetsstandard for visitation på handicap- og psykiatriområdet 

16. Kvalitetsstandard for § 103 beskyttet beskæftigelse 

17. Kvalitetsstandard for § 104 aktivitets- og samværstilbud 

18. Kvalitetsstandard for visitation til ydelser på ældreområdet 

19. Kvalitetsstandard for § 108 botilbud på handicap- og psykiatriområdet 

20. Kvalitetsstandard for § 85 – bofællesskaber 

21. Kvalitetsstandard for ydelser på høreområdet 



22. Kvalitetsstandard for tilbud om kompenserende specialundervisning 

for voksne 

23. Kvalitetsstandard for § 107 døgnaflastningstilbud 

24. Vedtægter for bruger- og pårørenderåd 

25. Kvalitetsstandard for genoptræning og vedligeholdelsestræning 

26. Kvalitetsstandard for praktisk bistand og pleje m.v. 

27. Kvalitetsstandard for forebyggende hjemmebesøg 

28. Kvalitetsstandard for pasning af nærtstående 

29. Kvalitetsstandard for støtte- og kontaktpersonordningen 

30. Kvalitetsstandard for BPA-ordningen 

31. Kvalitetsstandard for kontaktpersonordningen for døvblinde 

32. Kvalitetsstandard for plejeboliger 

33. Kvalitetsstandard for ledsagerordning 

34. Kvalitetsstandard for afløsning i eget hjem 

35. Pris- og kvalitetskrav til leverandører af hjemmehjælp under 

fritvalgsordningen 

 

Ad. 10. 

Tilsynsrapporter til ældrerådets høring. 

Ældrerådet har i 2011 modtaget 10 tilsynsrapporter fra sundhedsstyrelsens 

uanmeldte tilsyn på plejecentrene. 10 tilsynsrapporter fra det uanmeldte 

kommunale tilsyn, og endelig 10 rapporter fra anmeldte tilsyn, også kaldet 

dialogmøder. 

Sundhedsstyrelsen peger på, at fysisk træning og genoptræning på 

plejecentrene bør have en højere prioritering, hvilket ældrerådet kan 

tilslutte sig. 



I de kommende år er 10 plejehjem reduceret til 7 plejecentre. (som 

beskrevet under pkt. 6). 

Det er en glæde for ældrerådet at konstatere, at plejecentrene lever op til 

kravene om kærlig og medmenneskelig pleje af vore svage ældre 

medborgere. 2011 har givet nogle problemer i forbindelse med flytninger 

til de nye plejecentre, både for beboerne og for personalet. De nye og 

større omgivelser har man også skullet vænne sig til. Der arbejdes nu fra 

alle sider på at få dagligdagen til at fungere på bedste måde i de nye centre.  

 

Ad. 11. 

Orientering om møder m.v. siden sidst. 

Under dette punkt aflægger ældrerådets medlemmer beretning om 

deltagelse i møder og kurser. 

Medlemmerne har deltaget i kurser og konferencer og repræsentantskabs-

mødet, arrangeret af DANSKE ÆLDRERÅD, bl.a. konference i Vingsted-

centret, temadag i Fårvang, og formanden har deltaget i møder på Regio-

nen i Viborg og Regionformandsmøder. 

I plejecentrenes bruger- og pårørenderåd deltager repræsentanter fra 

ældrerådet, ligesom 2 ældrerådsmedlemmer deltager i dialogmøderne 

mellem det kommunale tilsyn og plejecentret. 

 

1. oktober er FN’s ældredag, som ældrerådet har markeret i flere år, men i 

2011 deltog vi i mødet i Pindstruphallen med 100 deltagere fra Norddjurs. 

Her var ældrerådet i Syddjurs arrangør af et arrangement med besøg af i alt 

500 deltagere. 

Hovedtaler var Hanne Reintoft. 



Ad. 12. 

Kommende møder. 

Ældrerådets medlemmer orienteres om kommende møder og indbydelser 

til kurser m.v. 

Det aftales samtidig, hvem af rådets medlemmer, der deltager m.v. 

 

Ad. 13.  

Næste møde i ældrerådet. 

I forbindelse med mødernes afslutning aftales tid og sted for næste møde, 

hvor det tilstræbes, skiftevis at holde møderne i den vestlige del og den 

østlige del af kommunen. Møderne holdes 2. onsdag i måneden fra kl. 9.00 

til kl. 12.00, og fra 2012 er det af praktiske grunde aftalt, at møderne 

holdes den 2. eller 3. torsdag i måneden, tilpasset de kommunale møder. 

 

Afslutning: 

Ud over de mange emner, der her er nævnt, skal ikke glemmes den 

kollektive trafik og telebusordningen, der er meget vigtig for 

ældrebefolkningen. Kollektiv Trafikråd er oprettet og ældrerådet har valgt 

en repræsentant hertil. 

 

Digitalisering i kommunen og indførelse heraf er vigtige elementer i den 

kommende tid. Her skal ældrerådet opfordre til bedre information fra 

kommunens side og ikke mindst forbedre kommunens hjemmeside, så den 

bliver lettere at finde rundt på. 

Sundhedshus i det tidligere Grenaa Centralsygehus har også været drøftet i 

ældrerådet, der varmt anbefaler, at etablering heraf fremmes. 



Ældrerådet har protesteret kraftigt mod nedlæggelsen af borgerservice i 

Allingåbro pr. 1. januar 2012. 

Borgerne skal fremover betjenes af borgerservice i biblioteksfilialerne i 

Auning og Ørsted, men orientering herom har været meget mangelfuld. 

Som beskrevet har 2011 været et meget travlt år for Norddjurs Kommune, 

og ikke mindst på ældreområdet, og der har været meget at glæde sig over. 

Ældrerådet bemærker det gode samarbejde, der har været mellem 

kommunalbestyrelsens medlemmer, administrationen, hjemmeplejens- og 

plejecentrenes personale og rådet, og hilser samarbejdet i 2012 

velkommen. 

 

Svend Erik Christiansen 

formand 

 


